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  وعده اروپا در instex چاه جديدي مقابل ايران! 
عليرضا زاكاني نماينده س��ابق مجلس با انتشار   
پس��تي در صفحه ش��خصي خود وعده اروپا در 
instex را چاه جديدي مقابل ايران دانست. 
سازوكار مالي اروپايي ها براي حمايت از مبادلات 
تجاري با ايران در حالي رونمايي ش��د كه ايران هش��دارهاي بسياري 
نس��بت به ديركرد اين روند از س��وي اروپايي ها داده بود. سيس��تمي 
كه حالا با نام instex از آن ياد مي شود قرار است وظيفه سهولت 

تجارت با ايران را داشته باشد. 
يك��ي از وعده هاي اروپا پ��س از خ��روج يك جانبه ترام��پ از برجام 
راه اندازي س��ازوكاري براي مصون كردن تجارت بين ايران و اروپا از 
قدرت تحريمي دلار امريكا ب��ود؛ وعده اي كه البته عملي ش��دن آن 
حدود ۹ ماه زمان برد و در روز پاياني هفته گذشته وزراي امور خارجه 
سه كشور اروپايي آلمان، فرانس��ه و انگلستان به صورت رسمي از آغاز 
به كار اين س��ازوكار مالي خبر دادند. بر اين اساس سه كشور اروپايي 
انگليس، فرانسه و آلمان كه از امضاكنندگان توافق هسته اي با ايران 
هستند، مسئوليت اين س��ازوكار موس��وم به instex )سازوكار 
حمايت از روابط تجاري( را به عهده خواهند داش��ت، به اين گونه كه 
پاريس ميزبان اين سازوكار مالي اس��ت، آلمان مديريتش را بر عهده 
دارد و انگليس مس��ئول حسابرس��ي آن خواهد بود. عليرضا زاكاني 
نماينده سابق مجلس ش��وراي اسلامي با انتش��ار توئيتي در صفحه 

شخصي اش نوشت:
»قريب ۴ميليارد دلار واردات دارو و تجهيزات پزشكي ايران است كه 
۷۶۰ميليون دلار آن صرف واردات اوليه مواد دارو از چين و هند است و 
اروپا به خاطر مسائل زيست محيطي مواد اوليه توليد نمي كند. واردات 
 instex داروي تركيه سالانه ۲۱ميليارد دلار است، به نظر وعده اروپا در

چاه جديدي فرا روي ماست«. 
........................................................................................................................

  تورقوزآباد ادامه دارد... 
يك فعال فضاي مجازي به نام زرشناس در صفحه شخصي خود در توئيتر 
درباره ادعاي تورقوزآبادي صهيونيست ها در خصوص سردار قاسم سليماني 
نوشت: يك روزنامه اسرائيلي نوشت همزمان با ترور عماد مغنيه اسرائيل 
قصد داشت سردار سليماني را هم ترور كند اما سيا اجازه نداد! چون موضوع 
محرمانه نيست مي گويم شخصي كه در دمشق با سردار سليماني اشتباه 

گرفته بوديد سردار پ)يكي از فرماندهان فعلي سپاه( بود. 
تور قوزآباد ادامه دارد.

........................................................................................................................
  با instex ميشه ايرباس خريد؟ 

كاربر ديگري به نام محمد وحيدي در صفحه توئيتر خود نوشت:
 با اين instex ميش��ه ايرباس خريد يا نه ؟! اگه نميش��ه كه چيز 
خاصي نيست، همون نفت در برابر غذا و داروي خودمونه كه فقط شيك 

و مجلسي شده!
........................................................................................................................
  پيش بيني محقق شده محسن رضايي از زبان شهيد باقري

محسن رضايي با انتشار پس��تي در صفحه اينستاگرام 
خود، دست نوشته اي از شهيد حسن باقري در خصوص 
يكي از پيش بيني هاي خود درباره آينده كشور در سال 
۱٣۶۰ را منتش��ر و اعلام كرد كه پيش بيني اش محقق 
شده است. رضايي نوشت: »٣۷س��ال پيش در چنين روزهايي در جلسه 
فرماندهان موضوعي را پيش بيني كردم كه متأس��فانه امروز اتفاق افتاده 
است. دست نوشته شهيد باقري در ۱٣بهمن ۱٣۶۰ گواهي بر اين پيش بيني 
است.« در بخشي از اين دست نوشته آمده  است: »صحبت برادر محسن ] 
اين است  كه[ امريكا همان طور كه از منافقين و بني صدر به نتيجه نرسيد، 
از اين جنگ هم به نتيجه نخواهد رس��يد ولي بعد از جنگ دو كار عليه ما 
انجام خواهند داد؛ اول اينكه ايران را محاص��ره اقتصادي مي كنند و دوم 

اينكه اعراب را به جاي اسرائيل روبه روي ما قرار خواهند داد.«

بايد خطاب به آقاي ظري�ف و ديگر دولتمردان 
گفت علاوه بر آنك�ه توافق با امري�كا، به اندازه 
جوهر روي كاغذ ارزش ندارد! توافق با اروپا نيز 
به همين اندازه بي ارزش و خسارت آفرين است. 
»محمدجواد ظريف« وزير امور خارجه- ۱۲ بهمن 
-۹۷ در توئيتي نوش��ت: »توافق با امريكا به اندازه 
جوهر روي كاغذ هم ارزش ن��دارد«. ظريف با اين 
اظهارنظر تصريح كرده كه امريكا غيرقابل اعتماد 
اس��ت و نمي توان امضاي مقامات اين كشور را به 

عنوان تضمين در نظر گرفت. 
ظريف در جلس��ه مش��ترك با فراكس��يون ولايي 
مجلس - تي��ر ۹۷ -گفته ب��ود: »امري��كا از ابتدا با 
انقلاب، نظام و ملت ما دشمني داشته، دارد و خواهد 
داشت و اين ربطي به جمهوريخواه و دموكرات هم 

ندارد، بلكه روش هاي آنها متفاوت است.« 
محمدجواد ظريف همچنين در مصاحبه با شبكه 
تلويزيوني سي ان ان- شهريور ۹۷ - و در پاسخ به اين 
س��ؤال خبرنگار كه »اگر ش��ما احساس مي كرديد 
امريكا به تحريم ها اعتي��اد دارد، چرا توافق را ادامه 
داديد؟«، گفته بود: »اين ش��ايد يكي از اشتباهات 
بوده است اما مشكل اينجا بود كه احساس ما اين بود 
ايالات متحده ياد گرفته كه دست كم در مورد ايران، 
تحريم ها به رغم ايجاد مشقت هاي اقتصادي، نتايج 
سياس��ي مدنظر آنها را به ب��ار نمي آورند و من فكر 
مي كردم كه امريكايي ها اين درس را ياد گرفته اند. 

متأسفانه، اشتباه مي كردم.« 
   رسيدن ظريف به حرف منتقدان

اين اظهارات آن هم در س��ومين سالگرد برجام در 
حالي اس��ت كه منتقدان سياس��ت خارجي دولت 
روحاني در مقطع س��ال هاي ۹۲ تا ۹۴ به دفعات به 
آن اش��اره كرده بودند. منتقدان تأكيد داشتند كه 
امريكا به قاتل زنجيره اي توافقات بين المللي مشهور 
است و سابقه عهدشكني واشنگتن اين درس را به 
ما مي دهد كه عدم توافق، بهتر از توافق بد است اما 
دولتمردان با ترس��و و بيس��واد و بزدل خطاب قرار 
دادن منتقدان، آنها را به جهنم حواله داده و تأكيد 
كردند كه رئيس جمهور امريكا مؤدب و باهوش است 
و ما مي توانيم با امريكا به نتيجه برد- برد برسيم و 
بدبيني در ديپلماس��ي معنا ن��دارد و بايد واقع بين 
باشيم و امضاي وزير خارجه امريكا تضمين است، 
نبايد مثل كودكان عجول باش��يد، صب��ر كنيد تا 

ميوه هاي برجام برسد!
اما در ادامه، هم اوباماي دموكراتِ مؤدب و باهوش، 
برجام را لگدم��ال كرد و هم ترام��پِ جمهوريخواه 

مزاحم و ديوانه. 
آقاي ظريف و ديگر دولتمردان با س��ه سال تأخير 
تازه ب��ه حرف منتقدان رس��يده و نس��بت به لزوم 
بي اعتمادي به امريكا هش��دار مي دهند اما در اين 
ميان و در فاصله اين س��ه س��ال هزينه هاي بسيار 
گزافي صرف ش��د. در صنعت هسته اي بتن ريخته 
شد. ارزش پول ملي كشورمان به شدت كاهش پيدا 
كرد. سفره مردم كوچك تر شد. ظرفيت هاي عظيم 

داخلي مورد غفلت قرار گرفت و... 
   اروپا همصدا با امريكاست

ظري��ف و ديگر دولتم��ردان در ماه ه��ا و هفته ها و 
روزهاي اخير همزمان ب��ا اذعان به غيرقابل اعتماد 
بودن امريكا، از لزوم اعتماد به اروپا مي گويند. اين در 
حالي است كه تروئيكاي اروپايي )انگليس، فرانسه و 
آلمان( هم در توافق سعدآباد و هم در برجام آزمون 

خود را پس داده اند. 
امريكا در ۱۸ارديبهش��ت ۹۷ از برجام خارج شد. 
آقاي روحاني تصريح كرد كه ايران به طرف اروپايي 

فقط چند هفت��ه فرصت مي دهد. اي��ن چند هفته 
تا ۹ماه به درازا كش��يد و در نهايت با وقت كش��ي و 
 instex عهدشكني هاي اروپا به بسته توخالي

ختم شد. 
چرا مي گوييم instex توخالي اس��ت؟! به اين 

موارد دقت كنيد:
- اروپا طبق تعهدات خود در برجام بايد بعد از خروج 
امريكا از توافق، در شوراي امنيت به صورت رسمي 
به امريكا اعتراض مي كرد، حتي اگر اين اعتراض با 
وتوی امريكا مواجه مي شد. اروپا علاوه بر اين با توجه 
به تعهدات برجامي خود بايد با بازگشت تحريم هاي 
ثانويه امريكا به صورت جدي مقابله مي كرد، تضمين 
خريد نفت و همكاري بانك ها و شركت هاي اروپايي 
با ايران در تم��ام حوزه هاي معاملات��ي نيز از ديگر 

تعهدات صريح اروپا در برجام بود. 
- اما وعده و وعيدهاي برجام��ي اروپا در نهايت به 
instex )ابزار پشتيبان مبادلات تجاري( ختم 
ش��د كه در آن هيچ نش��اني از اقدام اروپا در مقابل 

تحريم ه��اي مال��ي و بانكي و نفتي ذي��ل تعهدات 
برجامي مشاهده نمي شود! instex در حقيقت 

مبادله پول نفت ديگر كشورها با غذا و دارو است. 
- اين كانال مالي هيچ ارتباطي به تحريم هاي امريكا 
ندارد و ب��راي همين وزارت خارج��ه امريكا پس از 
اعلام اين كانال توسط اروپا در بيانيه اي اعلام كرد 

كه instex به هيچ وجه تاثيري بر كارزار فشار 
حداكثري ما عليه ايران ندارد. مبادلاتي كه توسط 
اين كانال صورت مي گيرد، پيش از راه اندازي آن نيز 

جاري بوده است. 
- براساس instex مديريت كل پول ايران در 
اختيار اروپايي ها قرار خواهد گرفت و ايران مي تواند 
اين پول را فقط صرف معاملاتي كند كه آنها اجازه 
مي دهند. اين دقيقاً منطبق با هدف امريكاست كه 
اختيار پول هاي ايران را از دست آن خارج كرده و 
اجازه ندهد اين پول ها به ش��كلي كه مدنظر ايران 

است و فراتر از اهداف تحريمي مصرف شود. 
- زمان اجرايي شدن اين كانال مالي اصلًا مشخص 
نيست و فقط به صورت نمادين رونمايي شده است 
اما با اين حال طرف اروپايي گفته اس��ت كه ايران 
بايد در اسرع وقت لوايح مرتبط با FAtF )پالرمو 
و CFt( را اجرايي كند و كاري نداشته باشد كه اين 

كانال مالي چه زماني اجرا مي شود!
- instex نه عاملي ب��راي مقابله با تحريم ها يا 
گشايش اقتصادي براي مردم بلكه يك مقدمه براي 

اجراي برجام موشكي و برجام منطقه اي است. 
مقام��ات اروپايي در ماه ه��اي اخي��ر در اظهارات 
جداگانه و با صراحت اعلام كرده اند كه در موضوع 
ايران هدف مش��تركي با امريكا داش��ته و فقط در 
مسيرهاي رسيدن به اين هدف، با هم اختلاف نظر 
دارند. هدف اصلي اروپا و امريكا اين است كه با وعده 
و وعيدهاي اقتصادي، اي��ران را در برجام نگه دارند 
تا همزمان با اجراي يك طرفه توافق هس��ته اي از 
سوي دولت ايران، برجام به حوزه هاي ديگر از جمله 
موشكي، منطقه اي، امنيت ملي، فناوري هاي نوين 

و… نيز تعميم پيدا كند. 
خطاب به آقاي ظريف و ديگر دولتمردان بايد گفت 
كه علاوه بر آنكه توافق با امريكا، به اندازه جوهر روي 
كاغذ ارزش ندارد! بلكه توافق ب��ا اروپا نيز به همين 
اندازه بي ارزش و خسارت آفرين است. دولتمردان بايد 
از تجربه پرهزينه و عبرت آموز توافق هسته اي درس 
گرفته و روند اجراي برجام ب��ه هر قيمت را متوقف 
كنند. بي توجهي به اقتصاد مقاومتي و ظرفيت هاي 
عظيم داخلي و چشم دوختن به نقطه هاي خيالي، 

هيچ دستاوردي براي مردم كشورمان ندارد. 
هيچ بعيد نيس��ت كه دولتمردان در س��ال ۱۴۰۰ 
توئيت بزنند كه توافق با اروپا هم به اندازه جوهر روي 
كاغذ ارزش ندارد! اما انسان عاقل از يك سوراخ دو 

بار گزيده نمي شود.
منبع: مشرق

توافق با اروپا هم به اندازه جوهر روي كاغذ ارزش ندارد
دولت با 3سال تأخير تازه به حرف منتقدان رسيد

40 سال اقتدار به رنگ آبي درياها   
نيروي دريايي راهب��ردي ارتش جمهوري 
اس��لامي ايران افتخ��ار دارد ك��ه در طول 
۴۰س��ال مب��ارزه و ايس��تادگي در مقابل 
اس��تكبار جهاني، همواره به عنوان نيرويي 
پيشرو، مردمي و انقلابي ، مأموريت خود را 
اجرا كرده و در عمل نشان داده كه در اين راه 
ضمن پاسخگويي كوبنده به دشمنان، در 

پاسداري از منافع ملت در دريا از مقابله نظامي مستقيم با استكبار جهاني 
نيز ابِايي نداشته است. نيروي دريايي راهبردي ارتش جمهوري اسلامي 
ايران امروز نيرويي است كه عملاً متضمن حفاظت از منافع ملي ميهن عزيز 
اسلامي بوده و آماده است تا حوزه اين اقتدار و صلابت دريايي را به فضل 
الهي در عرصه اقيانوس هاي جهان امتداد دهد. اين امر در شرايطي است كه 
تحريم ها و تهديدهاي دشمن هرگز توقف نيافته و همواره تلاش كرده ايم با 
هوشياري فرزندان اين آب و خاك و در پرتو فرماندهي مدبرّانه و خردمندانه 
فرماندهي معظم كل قوا حضرت امام خامنه اي عزيز، توطئه هاي دشمنان 
را خنثي كرده و بستري را فراهم كنيم كه آينده روشن نيروي دريايي جوان 
را در ايفاي نقش، به عنوان يك نيروي پيشرو و پيشران در صنايع دريايي و 

نظامي و همچنين در توسعه مناطق دريايي كشور تضمين كند. 
حضور گسترده و مستمر 5۹ ناوگروه اعزامي به اقيانوس هاي جهان و 
ايجاد نقشي فعال و مؤثر در برقراري امنيت كشتيراني در آبراهه هاي 
مهم و راهب��ردي جهان در ش��مال اقيانوس هند، خلي��ج عدن، تنگه 
باب المندب، درياي سرخ و شرق اقيانوس هند، نشان از حضور مقتدرانه 

عملي، اطلاعاتي و پشتيباني قدرتمند فني و آمادي دارد. 
حماس��ه دفاع ٣۴روزه تكاوران دريايي، عمليات ظفرمن��د مرواريد و 
حماسه ناو موشك انداز پيكان، مشاركت فعال در شكست حصر آبادان 
توسط هوادرياي قهرمان، سلسله عمليات اسكورت شناورهاي تجاري و 
نفتكش جمهوري اسلامي ايران، شركت فعال در عمليات ثامن الائمه، 
فتح المبين، بدر، خيبر، والفجر و...، حضور پيوسته و اثرگذار در اقيانوس ها 
و درياهاي آزاد جهان، به ويژه ش��مال اقيانوس هند، خليج عدن، تنگه 
باب المندب و درياي س��رخ براي برقراري امنيت شناورهاي تجاري و 
نفتكش در مقابل دزدان دريايي، ساخت تجهيزات و اقلام عمده دفاعي 
شامل ناوهاي موشك انداز كلاس پيكان، ناوشكن هاي كلاس جماران، 
زيردريايي هاي كلاس غدير و فاتح و ساخت انبوه مهمات راهبردي مانند 
اژدر و موشك و تكميل آرايه هاي دفاعي پيچيده و... بخشي از كارنامه 
درخشان ۴۰سال ش��كوه و حماس��ه آفريني فرزندان ايران اسلامي در 

نيروي دريايي راهبردي ارتش جمهوري اسلامي ايران است. 
اينك در چهلمين سالگرد انقلاب شكوهمند اسلامي، نيروي دريايي 
راهبردي ارتش جمهوري اس��لامي ايران به عنوان مظهر اقتدار ملت و 
نظام در دريا، ضمن پايبندي به آرمان ها و ارزش هاي انقلاب اسلامي در 
كمال خودكفايي در زمينه هاي ساخت و توليد تجهيزات دفاعي تماماً 
ايراني، نگهداري و تعمير و تعليم و تربيت نيروي انس��اني متخصص، 
مؤمن، ش��جاع و برخوردار از بصيرت ديني و انقلاب��ي در اوج آمادگي 
عملياتي خود ق��رار دارد و امنيت درياهاي تحت حاكميت كش��ور و 
منافع ملي در درياهاي آزاد را تضمين كرده و به دشمنان ايران اسلامي 
اجازه نخواهد داد كه حتي فكر تعدي به حدود و ثغور دريايي جمهوري 

اسلامي ايران به ذهنشان خطور كند، ان شاءالله. 
* فرمانده نيروي دريايي راهبردي 
ارتش جمهوري اسلامي ايران

محمد دهق�ان و احم�د اميرآبادي ط�ي نامه اي ب�ه ناصر 
سراج خواستار اين ش�دند كه دو مدير ارشد گمرك ايران 
براي رس�يدگي به اتهامات به قوه قضائيه معرفي ش�وند. 
به گزارش فارس، احمد اميرآب��ادي نماينده مردم قم و محمد 
دهقان نماين��ده مردم طرقبه و ش��انديز در مجلس ش��وراي 
اسلامي نامه اي خطاب به ناصر س��راج رئيس سازمان بازرسي 
كل كش��ور درباره اتهامات دو مدير گمرك نوش��تند. در متن 
اين نامه آمده است: مطابق اسناد واصله به ويژه گزارش برخي 
بازرسان بازرسي كل كشور كه در شهريور ماه سال ۹5 تهيه و 
به استحضار جناب عالي رسيده اس��ت دو تن از مديران ارشد 
گمرك ايران مته��م به دريافت چند ده ميليون تومان رش��وه 
از افرادي بوده اند كه براي كاركنان گمرك ايران البسه و مواد 

غذايي در قبال اخذ وجه تأمين مي كرده اند. 

با اينكه بازرسان س��ازمان بازرسي كل كش��ور در اين گزارش 
پيش��نهاد معرفي آن دو نفر را به دستگاه قضايي جهت تعقيب 
كيفري ارائه نموده اند با اين حال بر اساس اطلاعاتي كه تاكنون 
به اينجانبان رسيده است، معرفي اين دو مدير متخلف گمركي 
به مرجع قضايي صورت نگرفته است و با اينكه بر اساس گزارش 
بازرسان زيرمجموعه جناب عالي رشوه دهندگان به صراحت به 
پرداخت وجوهي به دو تن از مديران گمركي به نام هاي م- ج و 
م- ع تصريح نموده اند و دريافت كنندگان رشوه نيز نتوانسته اند 
دليلي بر رددريافت وجوه مذكور ارائه دهند ولي متأسفانه آنها به 
ارتقاي مقام نائل شده اند. آنچه تعجب اينجانبان را برانگيخته اين 
است كه دو نفر مذكور به هيئت تخلفات اداري گمرك معرفي 
شده اند و بابت دريافت رش��وه به توبيخ كتبي با درج در پرونده 
محكوم شده اند كه اين نشان دهنده نوع روابط ناسالم در برخي 

اجزاي گمرك ايران است. عليهذا تقاضا دارد جنابعالي نسبت به 
معرفي متهمان مذكور به دس��تگاه قضايي و نيز معرفي اعضاي 
هيئت بدوي تخلفات گمركي به مرجع ذي ص��لاح اقدام لازم 
معمول نمايند تا به اينگونه، قوانين مربوط به مقابله با رش��وه و 

فساد مورد تمسخر قرار نگيرد. 
   تا اصلاح گمرك ايستاده ايم

امير خجسته، عضو هيئت رئيسه كميسيون اصل ۹۰ مجلس 
هم در گفت وگو با فارس در نشست مش��ترك با دستگاه هاي 
نظارتي در امر مبارزه با قاچاق كالا و اصلاحات واردات و گمرك، 
گفت: س��امانه جامع گمركي از نظارت كافي برخوردار نيست 
و عدم يكپارچه س��ازي اطلاعات قاچاق سيستماتيك به داخل 

كشور را در پي داشته است. 
خجسته با اشاره به پايين بودن س��طح تكنولوژي تجهيزات و 

كشفيات دستگاه هاي ايكس ري گفت: دستگاه ايكس ري براي 
شناس��ايي محتويات كانتينر ها در گمركات نصب شده كه در 
ايران بار رواني كنترل كالا با مشاهدات سطحي تحت پوشش 
و قرار دادن كانتينر ها را تحت الشعاع قرار مي دهد كه بالا رفتن 
امكانات اسكن كردن كانتينرها در واردات ريسك قاچاق را بايد 
بالا ببرد. اين نماينده مجلس ضمن تقدير و تشكر از كارمندان 
خدوم گمرك گفت: مبلغ دريافتي پرسنل گمرك از پايين ترين 
سطح درآمدي در س��طح وزارت اقتصاد است كه با اين حجم و 
حساسيت كاري با سطح پاييني از درآمد و دريافتي برخوردارند. 
امير خجس��ته با بيان اينكه مجلس به دنبال مچ گيري نيست، 
گفت: در مبارزه با فساد خواهان برخورد با مافياي قاچاق كه به 
صورت سازمان يافته در گمرك رخنه كرده هستيم و در جهت 

ساماندهي و اصلاح به جد ايستاده ايم.

نامه ۲ نماينده مجلس به رئيس سازمان بازرسي

2مدير ارشد گمرك ايران را به قوه قضائيه معرفي كنيد

خبـر

ديوان بين المللي دادگستري كه 
در لاهه مستقر است در بيانيه اي    گزارش 2

اعلام ك�رد رأي اوليه خ�ود درباره اعتراض امري�كا به پرونده 
شكايت تهران از واش�نگتن به دليل مصادره ۲ميليارد دلار از 
اموال بانك مركزي ايران را در تاريخ ۱3 فوريه ۲۰۱۹ ) ۲۴ بهمن( 
منتشر خواهد كرد. بررسي شكايت ايران از امريكا با موضوع 
توقيف ام�وال و دارايي ها و وضع محدوديت ه�اي غيرقانوني 
عليه بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران و ديگر شركت هاي 
ايراني از ۱۶مهر ماه سال جاري تا ۲۰مهر در دادگاه لاهه صورت 
گرفت. نظرات چند نماينده مجلس در اين مورد را مي خوانيم. 
   ش�كايت ته�ران از واش�نگتن ي�ك حق تأييد ش�ده 

بين المللي است
محمدجواد جمالي نوبندگاني درگفت و گو با خانه ملت با اش��اره 
به موضوع پرونده ش��كايت تهران از واشنگتن به لاهه در موضوع 
تحريم بانك مركزي ايران، گفت:چندي قبل ش��كايت خود را به 
دادگاه بين المللي لاهه برده بوديم و اصرار امريكايي ها بر اين بود 
كه دادگاه لاهه صلاحيت ندارد و ما بر صلاحيت لاهه تأكيد داريم 

و در نهايت دادگاه به نفع كشور ما اعلام صلاحيت كرد. 
نماينده مردم فسا در مجلس شوراي اسلامي افزود: حال مي شود 
بگوييم كه رأي لاهه براي امريكا يك شكست سياسي و ديپلماتيك 
بود و اما احتمال مي دهيم كه اينها همان طور كه از برجام، يونسكو، 
پيمان آب و هوايي و اخيراً هم از پيمان موشك هاي ميان برُد خارج 

شدند و آن را تعليق كردند، از اين موضوع هم خارج شوند. 
وي با بيان اينكه دولت وكلاي خوب و قوي در موضوع دادگاه لاهه 
گرفته است، مطرح كرد: در اين موضوع حتماً مي توانيم بگوييم كه 
نتيجه به نفع ما خواهد بود ولي آنچه در ابتدا توانستيم به دادگاه 
لاهه تقديم كنيم و مورد تأييد قرار گرف��ت، مي تواند يك زمينه 

مناسبي براي حقانيت هاي بعدي جمهوري اسلامي باشد. 
جمالي نوبندگاني با بيان اينكه ممكن است كه اين موضوع در لاهه 
به ثمر نرسد، تأكيد كرد: امريكايي ها هم بايد وقتي محكوم مي شوند 
آن را بپذيرند، اگر هم نپذيرند به نظر من هميشه اين بار روي دوش 
آنهاست و ما يك روزي حق مان را پس خواهيم گرفت، اين به عنوان 
يك حق مسلم و حقوقي تأييد شده بين المللي است كه نمي توانند 
از آن فرار كنند و ممكن است يك مدتي فرار كنند ولي بعد به نظر 

من حتماً دادگاه لاهه تاثير خودش را خواهد گذاشت. 
عضو هيئت رئيسه كميسيون امنيت ملي مجلس شوراي اسلامي 

تصريح كرد: ممكن است لاهه قدرت اينكه حق ما را بگيرد نداشته 
باشد ولي وقتي حكمي در دست ما باشد، يك روزي ما مي توانيم از 

آن استفاده كنيم و اين بسيار مهم است. 
   احتمالاً در دادگاه لاهه رأي به نفع ايران صادر شود

حشمت الله فلاحت پيشه هم در گفت وگويي گفت: مصادره اموال 
ايران از س��وي امريكا خلاف همه مقررات بين المللي بوده است. 
وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه چقدر احتمال اين وجود دارد 
كه رأي به نفع ايران صادر شود، اظهار كرد: اگر دادگاه لاهه فارغ از 
تبعات قدرت عمل كند كما اينكه تاكنون به اين شكل بوده است، 

رأي بايد به نفع ايران ش��ود و بنده اميدوار شدم اين رأي به سود 
ايران خواهد بود. 

رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي 
اسلامي در پاسخ به س��ؤال ديگري مبني بر اينكه اگر رأي در اين 
دادگاه به نفع ايران صادر شود، احتمال اين وجود دارد كه پول هاي 
بلوكه شده از س��وي امريكا به ايران پرداخت ش��ود، عنوان كرد: 

امريكايي ها معمولاً سعي مي كنند كه پايبند به قانون نباشند. 
فلاحت پيشه تصريح كرد: مهم ترين سازوكار حقوقي بين الملل 
دادگاه لاهه است و اگر رأي به نفع كشورمان صادر شود به احتمال 
زياد پول ها به ايران پرداخت می ش��ود. اگر رئيس جمهور امريكا 
بخواهد خلاف مقررات بين الملل عمل كند و هجمه هاي حقوقي را 

هم به جان بخرد، اين حق ايران در نهايت بايد اجرا شود. 
   دادگاه لاهه بايد رأي را در محكوميت امريكا صادر كند

علاء الدين بروجردي هم با اش��اره به برگ��زاري دادگاه لاهه براي 
تصميم گيري در مورد پول هاي بلوكه شده ايران توسط امريكا كه 
مقرر شده در ماه جاري برگزار شود، گفت: امريكا به صورت آشكار 
اموال جمهوري اسلامي ايران را دزديده است و در كنار مجموعه 
قانون شكني ها خود مس��ئله بلوكه كردن پول ها هم يكي ديگر از 

قانون گريزي هاي امريكا محسوب مي شود. 
وي اف��زود: از دادگاه بين المللي لاهه انتظار م��ي رود رأي به نفع 
جمهوري اسلامي و در محكوميت امريكا صادر شود. دادگاه لاهه 
با جايگاه بين المللي خود مي تواند در عرصه جهاني نقش آفريني 

كند، حتي اگر امريكا باشد. 
بروجردي در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر اينكه اگر رأي دادگاه 
به نفع ايران صادر ش��ود، امكان اين وجود دارد كه امريكا پول را 
پرداخت كند، اظهار كرد: اين مسئله يك جنگ به شمار مي رود و 

بايدآن را دنبال كرد تا اينكه به نتيجه برسيم.

ارزيابی نمايندگان از جنگ ايران و امريكا در لاهه

بايد موضوع شکايت از امريکا را تا رسيدن به حق خود دنبال كنيم

   گزارش  یک

آقاي ظريف با سه سال تأخير 
تازه نسبت به لزوم بي اعتمادي 
به امريكا هشدار مي دهند اما در 
فاصله اين سه سال هزينه هاي 
بس�يار گزافي صرف ش�د. در 
صنعت هس�ته اي بتن ريخته 
شد. ارزش پول ملي كشورمان 
به ش�دت كاه�ش پي�دا كرد 
و س�فره مردم كوچك تر شد

امير دريادار حسين خانزادي* 


